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Dr. Billes Ferenc professzor a tanár, a kutató, a barát 

Meszlényi Gábor 
Kutatási Analitikai Osztály, Richter Gedeon Nyrt. 

Összefoglalás 
A szerz� jól ismeri Dr. Billes Ferenc professzort. Kapcsolatukat el�ször a 

tanár-hallgató viszony jellemezte. Büszkeséggel töltötte el, hogy egy elismert 
docens tegez�dik a hallgatókkal, mégis megkülönböztetett tiszteletnek örvend. 
Kés�bb kiderült, hogy nem csak oktató, hanem kutató is. A legnehezebb kísérleti 
körülményekt�l sem riad vissza. Az óleum nem kellemes anyag. Ebben a közegben 
készítette infravörös spektroszkópiai felvételeit. Végül, a korkülönbség ellenére 
barátokká váltak, mert összekötötte �ket a sci-fi irodalom, a spektroszkópia szeretete 
és a sok-sok évi közös tudományos szervez� munka, ami mögöttük van. 

 
Bevezetés 
Dr. Billes Ferenc professzort, Ferit - mert barátai, ismer�sei, tanár társai is 

így szólítják - 1972-ben ismertem meg. Valami megnevezhetetlen szimpatikussági 
szál alakult ki közte, a feleségem (aki évfolyamtársam volt) és köztem. Szinte 
hihetetlennek tartottuk, hogy mindenhez ért. A matematikában, a fizikában és az 
élethivatásunkat jelent� kémiában egyformán jártas. Akkor még nem sejtettem, hogy 
� is mániákusan szereti a sci-fi irodalmat. Többször el�fordult, hogy kés� esténként 
megvártam a feleségemet, amíg befejez�dik a laborgyakorlatuk, amit Feri vezetett. 
Arra sajnos nem tudok visszaemlékezni, hogyan kezd�dött a „sci-fi 
barkochbázásunk”, de hogy mennyire élveztem, arra igen. Amíg a laborgyakorlat 
folyt és Feri ráért, addig röpködtek a nevek, szituációk, utazások térben, id�ben. A 
másiknak ki kellett találni, melyik regényr�l van szó és ki a szerz�. Talán � volt a 
jobb… ma már biztosan � a jobb, mert az én lexikális tudásom kicsit már 
megkopott. 

Szakmai barátságunk 1983-ban vált komolyabbá, a XXVI. Magyar 
Színképelemz� Vándorgy�lésen, Kecskeméten. Addig is volt szakmai kapcsolatunk, pl. 
egy technikus kollégan�jét elküldte hozzám a kutatóintézetbe (Szerves Vegyipari 
Kutató Intézet) tömít�gy�r�ért a hidraulikus préshez, mert arról az oldalamról már 
ismert, hogy én mindenb�l szeretek tartalékot gy�jteni. Így is volt, egyb�l tudtam adni. 
Abban az id�ben mindenki ugyanolyan NDK prést használt a kálium-bromid pasztilla 
készítéséhez. 
Szombathelyen még mindketten a XXVII. Magyar Színképelemz� Vándorgy�lésen 
vettünk részt, de az elkövetkez� évet arra használtuk fel, hogy megszervezzük a 
Magyar Molekulaspektroszkópiai Konferenciát több kolléga segítségével. Az els�t 
Egerben tartottuk 1985-ben, párhuzamosan a Színképelemz� Vándorgy�léssel. 

1. A közös munka, a barátság 
Az 1984-es év emlékezetes volt. Akkor rendezték meg az „Advanced 

Seminar on Infrared and Raman Spectroscopy” nev� konferenciát Drezdában. A 
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véletlen játéka, hogy Feri is részt vett a konferencián munkatársával, a 2012-ben, 
tragikusan fiatalon elhunyt Dr. Grofcsik András professzorral. Természetesen akkor 
még sem Feri, sem Andris nem voltak egyetemi tanárok. A konferencia tudományosan 
is hasznos volt. Be kell vallani, hogy azalatt az egy hét alatt mi hárman nagyon jól 
éreztük magunkat. Dieter Zimmer adjunktus - aki tökéletesen beszélt magyarul, mivel a 
Budapesti M�szaki Egyetem Vegyészmérnöki Karán végzett - nagyon jó házigazda 
volt. Persze Dieter nélkül is jól elboldogultunk volna, mert Feri német tudása 
kiemelked�. Andrissal ledöbbentünk. Mi, sajnos nem sokat értettünk a 
beszélgetésekb�l. 

Akkor határoztam el, hogy megtanulok valamilyen szinten németül, 1988-ban 
le is tettem a középfokú német vizsgát. Feri azonban nemcsak németül, hanem angolul 
is kifogástalanul beszél, pedig érdekességképpen egy nyelvvizsgája sincs. Ennek 
ellenére angol nyelven még oktat is. 
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Andris, a haláláig meg�rizte fiatalos küllemét, szarkasztikus humorát. A m�téte után 
újra tanított, visszatért az életkedve és mutatta nekem az interneten, mit írnak, 
hogyan lehet a rákot elkerülni. Tíz pontban foglalták össze, és a tízedik az volt, hogy 
igyunk meg mindennap egy deci vörösbort. „Látod?” - mondta nekem – „Talán ez 
volt a baj… nem ittam esténként vörösbort. Na, ezentúl ezt is betartom!” De sajnos a 
halál nem ismerte a rák elleni küzdelem internet szerinti tízparancsolatát. 

1.1. A kutatás, a szervezés 
A Molekulaspektroszkópiai Konferenciával párhuzamosan Dr. Záray Gyula 

professzorral együtt megalapítottuk a Gépipari Tudományos Egyesület Színképelemz� 
Szakbizottsága Molekulaspektroszkópiai Munkabizottságát. Az emlékeimre és a 
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publikációs listámra alapozva ez is 1985-ben volt. Dr. Záray Gyulával, az ELTE 
tanszékvezet� egyetemi tanárával a mai napig is jó barátságban vagyunk, Feri is én is. 
Emlékeim szerint 1996-ban a „Színképelemz�” szó „Spektrokémiai”-ra változott közös 
elhatározásból. Ez nem érintette a konferencia szakmai színvonalát, a jó baráti, 
kollegiális kapcsolatot. Sok el�adást szerveztünk együtt Ferivel. Ö a 
Molekulaspektroszkópiai Munkabizottság elnöke volt, én pedig a titkára. De 
mindketten egyformán végeztünk tudományos szervez� munkát és közben saját 
kutatásainkat is folytattuk. 
 
 1.2. A kutatás folytatódik, a tudományos fokozat 

Ferit nagyon jó kvantumkémikusnak tartom, de � az a fajta, akinek az 
eredményeit nemcsak egy számítógépes program generálta, hanem a valós élet. 
Protonálódási állandókat mért ki és számított, de ehhez „nagyon savas” közeget 
kellett alkalmaznia. Erre a célra az óleumot találta a legalkalmasabbnak és az 
infravörös spektrum adatait használta fel számításaihoz. Én, mint infravörös 
spektroszkópus elborzadtam, mert emlékeztem, hogy a metán-szulfonsav, ami er�s 
sav, de gyengébb, mint az óleum, már tönkretette a KRS-5-ös küvettáimat, 
amelyekr�l az irodalom azt állítja, hogy csak lúgok támadják meg. Jelenlegi 
tudásom szerint ilyen er�sen savas közeget csak a gyémánt és a germánium küvetta 
bír ki. Mindkett� olyan drága, hogy megvételük nem is jött számításba. Feri azonban 
ezt is megszerezte, szakmai kapcsolatai révén elintézte, hogy a MOM-ban méretre és 
ingyen elkészítsék neki a germánium küvetta ablakokat. Büszkén mutatta nekem 
szerzeményét, és kérdezte, mit gondolok, milyen küvetta ablakok ezek. Be kell 
vallanom, csak tippelni tudtam, hiszen ismertem a kutatás tárgyát és sejtettem, hogy 
a gyémánt küvetta nem barnás szín�. Végül, kemény munkával elkészültek a 
kísérletek és több, nívós publikáció, aminek a kiteljesedése az 1992-ben sikeresen 
megvédett „nagydoktori értekezés”, vagyis a kémiai tudomány doktora akadémiai 
fokozat (ma MTA doktora). Nemsokára Feri megkapta professzori kinevezését 
(egyetemi magántanár). 

Tudományos munkáját ezután is rendületlenül folytatta. A szakmai 
konferenciákon el�adásokat tartott és a mai napig is tart. 
 

A régi fényképalbumokat lapozgatva bukkantam rá erre a két kedves 
emlékre. A fényképek a 42. Magyar Spektrokémiai Vándorgy�lésen, Veszprémben 
készültek. 
 



 4

 
 

�����
		���������		������������		���������	���� �����������
 

Középen a példaképem, Dr. Kissné dr. Er�ss Klára egyetemi tanár, akit a 
doktori és a kandidátusi értekezésem témavezet�jeként életem legjobb tanárának 
tartottam. Klárikától nemcsak az infravörös spektroszkópia finomságait tanultam 
meg, hanem rengeteg tapasztalatot kaptam és olyan útravalót, ami a mai napig 
bennem él a hétköznapokban.  
Soha nem fogom elfelejteni, sajnos pár éve már nincs köztünk. 

Feri szorosan kapcsolódik szerény tudományos munkámhoz is. Azért írom, 
hogy szerény, mert hozzájuk képest tényleg az. Feri mindig mellettem állt, nem csak 
emberileg, hanem az összes védésemet (4 védést) � szervezte meg, � kereste ki a 
folyóiratot, ahová a cikket elküldhettem és amikor mélyponton voltam, � vigasztalt. 
Klárika is sok doktori és kandidátusi értekezést vezetett. A hajdani doktoránsai a 
mai napig hálás szívvel gondolnak rá. 
 

A következ� fotón egy másik szakmai baráttal vagyunk lefényképezve. Jó 
barátunk volt Brucknerné dr. Wein Alice, a Magyar Állami Földtani Intézet 
tudományos f�munkatársa, csoportvezet�je, akivel a közös munka is összekötött, de 
els�sorban a barátság. Alice jó barátja volt Klárinak, aki témavezet�je volt a doktori 
fokozat elkészítésében, de jó barátja Ferinek és nekem is. Sok-sok barátról tudnék 
még írni, akikkel jól éreztük magunkat, sokat nevettünk együtt. Olyanok voltunk, 
mint egy igazi, olasz család. Sokszor csak évenként találkoztunk, persze volt, 
amikor gyakrabban, de mindig nagy szeretettel üdvözöltük egymást, mintha minden 
nap együtt lennénk. 
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Tudnék még arról is írni, hogy Feri milyen nagy túrázó, minden várost úgy 
ismer, mintha helyi lakos lenne. Én az adott város nevezetességeit el�re, 
útikönyvben soha nem néztem meg (persze err�l nem kéne írnom), feleslegesnek 
éreztem, mert Feri úgyis fogja tudni, mit érdemes megnézni, hova érdemes elmenni. 
Szerintem sok kolléga és barát is erre alapozott. 

A régi konferenciák hangulata bennünk él, az emlékeket senki nem veheti el 
t�lünk. A tudomány mellett a barátság, az emberi kapcsolatok a legfontosabbak. 
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Tudjuk, hogy tudományt, kutatást m�velni is csak jó hangulatban lehet. 

Sajnálom, hogy több képet nem találtam a többiekr�l, akik tanárok, munkatársak, 
barátok voltak egy személyben. 

Feri ilyen ember. Mindnyájan azt kívánjuk, akik úgy érezzük, hogy vele 
kapcsolatban az el�bbi körbe beleillünk, hogy még sokáig éljen egészségben, tartsa 
meg fanyar humorát és megtörhetetlen munkakedvét. 

 


